
2018. 12. 15. Szegedi Tudományegyetem | Az SZTE két jeles kutatója is tagja a Young Academy of Europe szervezetnek

http://www.u-szeged.hu/sztehirek/2018-december/szte-ket-jeles-kutatoja 1/5

SZTEhírek > Hírarchívum > 2018. December      

Az SZTE két jeles kutatója is tagja a Young
Academy of Europe szervezetnek
2018. december 14.

Az európai tudományos élet vérkeringésébe kerültek, uniós szintű szakpolitikai döntéseket
befolyásolhatnak véleményükkel a Young Academy of Europe tagjai. Az YAE szervezetébe
választották a Szegedi Tudományegyetem két jeles ifjú kutatóját, Janáky Csabát és Röst Gergelyt. Az
SZTE munkatársai legutóbb a nyílt hozzáférésű publikációk �nanszírozásáról fejtették ki
álláspontjukat, egy szegedi publikációs modellt is felmutatva.

Cikk nyomtatás  Link küldés    

Barcelona volt a helyszíne az Academia Europaea (https://www.ae-info.org/) és a Young Academy of
Europe (http://yacadeuro.org) közös konferenciájának (http://www.buildingbridges-acadeuro.org/),
ahol átadták az okleveleket az újonnan megválasztott tagoknak.
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A Young Academy of Europe (YAE) új tagjai (http://yacadeuro.org/all-members/) közé választották a
Szegedi Tudományegyetem Természettudományi és Informatikai Kar két kutatóját. Janáky Csaba, az
SZTE TTIK Kémiai Intézet Fizikai Kémiai és Anyagtudományi tanszék adjunktusa személyesen nem volt
jelen az oklevél átadó ünnepségen. (Ellenben részt vett meghívottként a YAE tavalyi Budapesti
tanácskozásán.)

  
 

 
A barcelónai rendezvényen megjelent Röst Gergely, az SZTE TTIK Matematikai tanszékcsoport MTA-SZTE
Analízis kutatócsoport adjunktusa, aki jelenleg az oxfordi matematikai intézetben dolgozik.
 
Az Európai Tudományos Akadémiák Szövetsége, az ALLEA (https://www.allea.org/) 2010-2011 táján
fogalmazta meg, hogy szükség lenne a �atal kutatók nemzetközi szervezetére. Ezt követően – alulról
induló kezdeményezéssel – a feltörekvő ifjú kutatói generáció tagjai alapították meg a Young
Academy of Europe (YAE) szervezetet – tudtuk meg Janáky Csabától. A YAE hat évvel ezelőtt alakult
ERC-nyertes kutatók egy csoportjának kezdeményezésére. Jelenleg mintegy 200 tagja
(http://yacadeuro.org/all-members/) van ebből 8 magyar.
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– A találkozón nagyon pozitív benyomásokat szereztem. Az európai tudományért tenni akaró,
elkötelezett �atal kutatókkal találkoztam, akik emellett saját területük legjobbjai. Néhány nap
alatt is sokat tanultam tőlük – fogalmazott Röst Gergely, mikor a Young Academy of Europe szervezetről
kérdeztük. – A YAE és az AE párhuzamosan tartotta a konferenciáját, a rendezvények egy része közös
volt, így az átadó ünnepség is – árulta el a szegedi matematikus.
 
Az Európai Kutatási Tanács, az ERC Starting Grant pályázatán is sikeres Janáky Csaba szerint a YAE célja
és feladata, hogy az európai tudományosság jövőjét meghatározó fontos vitakérdésekben állást
foglaljon. A szervezet tagjainak közös jellemzője, hogy aktívak a tudományos közéletben, készek
véleményt mondani a tudományos élet jövőjét érintő kérdésekben, és a tudományos
ismeretterjesztésben is jeleskednek. A �atal kutatók speciális problémái képviseletére az MTA is
tervezi, hogy létrehozza a �atalok akadémiáját.
 
– Az YAE-tagság közvetlenül nem jár semmilyen előnnyel azon az elismerésen túl, hogy egy ilyen
rangos nemzetközi testületbe beválasztottak – fogalmazott Röst Gergely. – Inkább lehetőséget
jelent, hogy a YAE-n keresztül a �atalabb kutatógeneráció szempontjai is megjelenjenek az európai
szintű tudományszervezési stratégiákban.
 
Energetikai és vegyipari témájú, a 2021-2027 közötti uniós költségvetési ciklusban pályázatra
javasolható témakörök mellett, a nyílt hozzáférésű publikációk �nanszírozási kérdései körüli vitához
szólt hozzá eddig, Janáky Csaba. A szegedi kutató álláspontja szerint nem olcsóbb a publikálás attól, ha
az olvasóról a szerzőre helyeződik át az anyagi teher.
 
– Számomra a legfontosabb esemény a Robert-Jan Smits  EU-megbízottal való megbeszélés volt, aki a
nyílt hozzáférésű publikációs rendszerre való átállás felelőse, az úgynevezett Plan S kidolgozója,
aminek most jelent meg a megvalósítási terve (https://www.coalition-s.org/) – avatott be a barcelóniai
konferencia történéseibe Röst Gergely. – Ez egy óriási horderejű változást hozhat a tudományos
publikálás rendszerében.
 
Szegeden van egy nagyszerű példája az úgynevezett "gyémánt” nyílt hozzáférésű folyóiratnak,
amikor se a szerzőnek se az olvasónak nem kell �zetnie, mégpedig a Bolyai Intézetben
szerkesztett EJQTDE (http://www.math.u-szeged.hu/ejqtde/) (Electronic Journal of Qualitative
Theory of Di�erential Equations). Röst Gergely Barcelónában egy rövid prezentációban bemutatta,
hogyan működik ez a nagy volumenű és a nemzetközi listákon is magasra rangsorolt folyóirat,
milyen pénzügyi és egyéb erőforrásokra van szüksége a stabil működéshez. Szerinte könnyen
kimutatható, hogy az ilyen folyóiratok közvetlen támogatása sokkal költséghatékonyabb, mint a
kommerciális kiadók folyóiratainak ki�zetett publikációs díjakra költeni ugyanezt a pénzt. – Robert-Jan
Smits is lenyűgözőnek nevezte a munkát, amit az EJQTDE végez, úgyhogy bízom benne hogy az általam
elmondottak talán befolyásolják valamennyire a Plan S megvalósítását – összegzett Röst Gergely.
 
Pillanatnyilag nyugvópontra jutott, de még nem zárult le az Open Acces körüli uniós vita. A szegedi
�atal kutatók szerint az YAE-tagság nagy előnye, hogy bekerülnek a tudományos közélet európai
vérkeringésébe, így időben juthatnak hozzá olyan információkhoz, amelyekről véleményt mondva
befolyásolhatják az uniós szintű döntéshozatalt.
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